
ضعف علوم انسانی در علم 

مفهوم آنومی)ناهنجاری( که در مکتب )رویکرد( کج 
رفتاری مطرح شده نخستین بار در مطالعات امیل دورکیم 
درباره خودکشی مطرح شد و بعد افرادی مثل مرتون و 
ساترلند ابعاد ناهنجاری را بررسی کردند. آن نوع ناهنجاری 
که در اینجا محل بحث است ناهنجاری علمی است که اتفاق 
افتاده و در حال وقوع است. در سال های بعد از انقلاب و در 
همان آغازین روزها یک بررسی کوتاه نشان می دهد که در 
حساس ترین عرصه های تاریخی افراد حاضر در صحنه ها 
درس آموخته های فنی-  مهندسی بودند و این روند در 
سال های بعد هم ادامه یافت. شاید چندان گزافه گویی نباشد 
که فعالان دانشجویی و اعضای احزاب را نیز نزدیک به رشته 
ریاضی و تحصیلکرده های این گرایش دانست. دلیل دور 
ماندن علوم انسانی آن در این سالها که زمانی حساس برای 
شکل گیری جامعه ای نو در ایران بوده است، چه می تواند 
باشد؟ چه باعث شد سکان به دست مهندسان بیفتد؟ آیا 
این نقطه ضعفی در درون خود رشته علوم انسانی است که 
دانشجویان و فارغ التحصیلان آن در حاشیه هستند؟ اگر 
این ضعف در درون علوم انسانی است پس باید این انزوا را 
جهانشمول دید. در جایی که باید علوم انسانی همسو با 
جامعه جهانی رشد می کرد، با مطرح کردن مازاد بودن برخی 
از کد رشته های آن، بال و پرش را چیدند تا توانی برای پرواز 
در عرصه های اجتماعی جامعه پیدا نکند. تضعیف این رشته 
سبب شد که آخرین اولویت دانشآموزان در مدرسه و انتخاب 
از سرناچاری دانشجویان در دانشگاه باشد. این موضوع به 
ویژه در مورد رشته هایی مثل جامعه شناسی و علوم سیاسی 
بیشتر دیده می شود. هدایت نخبه های علمی به سمت 
رشته هایی غیر از علوم انسانی اگر بتوان گفت که تعمدی 
نبوده، بی تدبیری را می توان به آن نسبت داد. امروز علوم 
انسانی در نتیجه بی تدبیری هایی حاشیه ای شده است. حال 
که جامعه برای برون رفت از بحران هایش به علوم انسانی نیاز 
دارد، شعار دریابید این علم را سر می دهند، در حالی که بدنه 
این علم در این سال ها ضعیف و در حال احتضار است. امروز 
که به دنبال راه دیگری هستیم برای حل مشکلات و موانع به 
وجود آمده با علمی طرفیم که تحلیل و تبیین مسائل دچار 
لکنت است. امروز بیش از هر زمان دیگری باید علوم انسانی 
را دریافت و امکان رشد و بالندگی اش را فراهم کرد. بگذاریم 
دیالوگ های اجتماعی و سیاسی از سوی متخصصان این علم 
برقرار شود تا ایرادات برطرف و راه حل از دل گفتمان های 
آزاد استخراج شود. درها را که به روی علوم انسانی و فعالان و 
فارغ التحصیلان و اساتیدش بگشاییم و زمینه را برای فعالیت و 
توسعه آن فراهم کنیم تا با شکل گیری علوم انسانی قوی و در 
صحنه ناهنجاری های به وجود آمده در این سال ها رفع شود. 

 و در این مورد برخی از افراد دست به اقداماتی در این 
راستا زده اند که »آرمان ملی« ضمن حمایت از برخورد 
درست و ارشاد گونه با بدحجابی توسط دستگاه های 
مسئول دراین گزارش اقدامات خارج از قانون برخی افراد 
مورد بررسی و نقد قرار می دهد. این روزها فضای مجازی 
و حقیقی پرشده از اظهار نظر درباره ایجاد محدودیت  
برای آقایان و بانوان در مشهد. این دستورالعمل تا حدی 
عجیب است که برای آقایان گشت ارشاد ایجاد شده 
و از ورود زنان بد حجاب به اماکن عمومی جلوگیری 
می شود. طبق دستور »قرارگاه ۲۱ تیر« که در خرداد 
ماه امسال به صورت رسمی فعالیت خود را آغاز کرد، 
حجاب برای خانم  ها شامل ویژگی  هایی در چادر و 
مقنعه، مانتو، شلوار، جوراب، کفش و رنگ لباس است 
و از نگاه این قرارگاه در حجاب و پوشش آقایان هم از 
کروات، پاپیون و سایر نمادهای غربی، تی  شرت، پیراهن 
تنگ و کوتاه، لباس  های بدن  نما و وصله  دار، طلا و 
زیورآلات، شلوارهای زاپ دار و... نباید استفاده شود. 
چند روز بعد از این دستورالعمل، معاون دادستان مشهد 
با ارسال نامه ای به فرماندار این شهر خواستار جلوگیری 
از ورود بانوان بدحجاب به قطار شهری شد.  از سوی 
دیگر ویدئویی از اعظم السادات افشین فر، عضو شورای 
اسلامی شهر بجنورد درباره صبحانه خوردن کارمندان 

زن و مرد در ادارات منتشر شد که نشان می دهد 
این اتفاقات چقدر در این استان پردامنه است.  
افشین فر در این ویدئو می گوید: »با چشم های 
خودش دیده که زن و مرد در ادارات کنار هم 
می نشینند و صبحانه می خورند و مسئولان 
محترم هم از چنین اتفاقاتی زیر پوست ادارات 
کشور، بی خبر هستند!«  اما واکنش ها به این 
اتفاقات و ممنوعیت ها بسیار بوده، هاشم دائمي، 
عضو شوراي شهر مشهد هم در جریان گفت وگو 
با پایگاه خبري »انتخاب« این موضوع را تایید 
کرده و گفته است: »بر اساس نامه دادسراي 
انقلاب مشهد، ماموران مترو مي توانند به زنان 
بد حجاب تذکر لساني دهند. این هشدار است؛ 
هدف این است که در آینده خدمات عمومي 
براي زنان بدحجاب سلب شود.« پیش از او نیز 
دادستان مرکز خوزستان )اهواز( در اظهاراتي 
که خبرگزاري میزان، ۲9 خرداد به نقل از او آن را 
منتشر کرد، با تأکید بر لزوم اجراي مصوبات ستاد 
امر به معروف و نهي از منکر در زمینه حجاب، از 
برخورد با نهادهایي گفته بود که با بي حجاب ها 
برخورد نکنند. این در حالی است که معاون 
دادستان مشهد، دو روز پیش در اظهاراتي اعلام 
کرد که این نهاد قضایي در نامه اي به فرمانداري 
این شهرستان، دستور داده که ارائه خدمات به 
افراد »بدحجاب« در ادارات ممنوع شود. او در 
اظهاراتي که خبرگزاري ایلنا و ایسنا به نقل از او 
منتشر کرده اند، گفته است: »در این  باره مدیران 

و رؤساي اداره ها و بانک ها موظف هستند به افرادي 
که بدون حجاب شرعي در اداره ها و... حاضر مي شوند 

خدمتي ارائه ندهند.«
  این نامه خلاف  قانون است

 از تهران تا مشهد، از شیراز تا سنندج؛ این روزها 
اصلي ترین همت برخي  رسیدگي به وضع حجاب شده 

است. در راستای این نوع دستورالعمل ها شهردار مشهد، 
دستور دادستان این شهر را خلاف قانون اعلام کرد. 
واکنش او به این نامه مقام قضائی، تا این لحظه واکنش 

رسمی نداشته است. 
  در قانون، دادستانی نمی تواند محدودیت 

اجرا کند 
 در شرایطی که خدمات ندادن به بانوان، زیرپا گذاشتن 
حقوق شهروندی به حساب می آید، طبق قانون معاونت 
دادستانی و دادستانی که یکی از وظایف ذاتی آن، 
حفظ و حراست از حقوق شهروندی است قادر است 
این محدودیت را اعمال کند. پاسخ یک حقوقدان در 
گفت وگو با »آرمان ملی« با استناد به قانون اساسی درباره 
نامه اخیر می گوید: »دادستان ها یا همان مدعی العموم 
در سیستم کیفری ما وظایف، تکالیف و اختیارات 
فراوانی دارند. ماده ۱۱ قانون دادرسی کیفری عنوان 
می کند که تعقیب متهم و اقامه دعوا از جهت حیثیت 
عمومی بر عهده دادستان است. در واقع مهم ترین وظیفه 
دادستان پیگیری جرائم است، اگر جرمی اتفاق افتاد 
و جنبه عمومی داشت، دادستانی وارد صحنه شود و 
درواقع کار اصلی او حمایت از حقوق شهروندان در مقابل 
تعدی مجرمین است. اما این نامه ای که معاون دادستان 
مشهد عنوان می کند که نوشته است، درواقع با اختیارات 

دادستان همخوانی ندارد.« وی با اشاره به اینکه در قانون 
مجازات اسلامی، تبصره ذیل ماده ۶۳۸ تصریح کرده که 
زنانی که بدون حجاب شرعی در ملأ عام حاضر شوند و 
حجاب شرعی را رعایت نکنند، یک مجازاتی برای آنها در 
نظر گرفته شده است، می افزاید: »جزای نقدی یا حبس 
برای دو ماه، همین بحث حجاب شرعی از مدت ها پیش 

به اصطلاح محل مناقشه بوده است که واقعاً به چه شکلی 
است؟ اگر قرار باشد که به آن مفهومی که به اصطلاح 
فقط وجه و کفین زنان مختار هستند و آزاد باشند در 
عمل می بینیم که  برخی از زنان این مساله را رعایت 
نمی کنند و حجاب شان، حجاب شرعی نیست، با این 
تفاسیر باید  این افراد را به اصطلاح مدام تحت تعقیب 
قرار دهند و مجازاتشان کنند که در عمل چنین چیزی 
امکان پذیر نیست؛ چون در تعریف و تبیین حجاب 
شرعی اختلاف نظر وجود دارد. بنابراین اصل قضیه این 
است کصه اگر یک خانومی عملش مصداق تبصره ۶۳۸ 
بود مجازاتی دارد که قانون گذار مشخص کرده است، اما 
اینکه دادستان خارج از وظایفش اعلام کند به فرمانداری 
که به بانوانی که حجاب شرعی را رعایت نمی کنند 
خدمات ارائه نشود، این خارج از وظایف دادستان است.« 
»دادستان مجری قانون است.« ادامه صحبت های 
عبدالصمد خرمشاهی تاکیدی بر این موضوع است و 
او می افزاید: »اخیرا دیده ایم که در چند شهرستان، 
موضوع مشهد تکرار شده و پاره ای از مسئولان و مقامات 
هم بخشنامه هایی صادر کردند، به هر حال آنچه  مسلم 
است اول باید دادستان محترم مجری قانون باشد، حامی 
حقوق شهروندان باشد. می دانیم که به لحاظ مشکلات 
که در این سال های اخیر در جامعه ایجاد شده، جرم 
میزانش بالا رفته است. قبل از هر چیزی باید زمینه 
رشد جرائم از بین برود و در کنار آن دادستان 
تکلیف دارد که مجرمین را شناسایی کند. ما در 
سطح کلان افراد زیادی هستند در سال های اخیر 
دیدیم اختلاس های فراوانی می کنند یا مرتکب 
جرایم مهمی می شوند.  قطعا با اینگونه اعمال 
منظور نظر کسانی که شاید هم نیت خیری داشته 
باشند برآورده نخواهد شد.  حجت الاسلام فاضل 
میبدی، عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم به »آرمان ملی« می گوید: این موضوع 
قانونی نیست. اگر واقعا بخواهند با منکر مبارزه 

کنند، به نظر من هیچ منکری بدتر از فقر نیست.
  ارشاد، تهدید و ارعاب نیست 

وی در ادامه خاطرنشان می کند: ما گشت ارشاد 
داریم یعنی با ارشاد صحبت کنیم و ارشاد یعنی 
صحبت کردن، بحث کردن، گفت وگو کردن، یا 
طرف قبول می کند، یا قبول نمی کند. ارشاد معنی 
ارعاب و ترساندن نمی دهد. به هیچ وجه نباید 
انسان بترسد از یک مامور گشت یا وقتی برود 
بانک بترسد که به خاطر حجابش بانک سرویس 
به او نمی دهد و کارش را حل نکند. در هر صورت 
من امیدوارم که بزرگان به این آقایان تذکر بدهند 
که این نوع دستورات را صادر نکنند.  این گفته ها 
در شرایطی مطرح می شود که فرهنگ حجاب از 
سوی بسیاری از دستگاه ها و وزارتخانه ها به عنوان 
موضوعی فرهنگی قابل پیگیری و آموزش است، 
اما نیروی انتظامی بیش ترین فعالیت را در این 
خصوص دارد و از دید کارشناسان، فرهنگ را نمی توان با 
برخوردهای سلبی در جامعه جا انداخت. حجت الاسلام 
میبدی تصریح می کند: در جامعه اولین مشکلی که باید 
روی آن توجه و حل شود، اقتصاد جامعه است. الان 
بیش ترین بودجه های کشور صرف کارهای فرهنگی 

می شود. چرا فرهنگ سازی نمی شود؟ 
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کــوتـاه

روی خط آرمان ملی

             88760176                                              
قیمت کرایه تاکسی

در خط تاکسی های میدان هفت تیر به آرژانتین برچسب 
درون تاکسی زده اند که کرایه ۳نفر 005۶ است اما از مسافران 
007۶ دریافت می کنند و مردم هم که اعتراض می کنند 
می گویند سوار نشو. این خط واقعا با مشکل مواجه است و 
حتی کولرهایشان را هم روشن نمی کنند. چرا شهرداری و 

تاکسیرانی نظارتی ندارند.
 شفیعی از تهران

کارت سوخت 
نزدیک به چهار ماه است که برای کارت سوخت المثنی 
اقدام کرده ام ولی هنوز کارت سوخت من صادر نشده است. 

از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
یوسفی از تهران

مشکل روستا
در حال حاضر روستای سیاه اسطلخ لولمان)صومعه سرا( 
در فصل تابستان با قطعی آب و برق مواجه است و این امر 
باعث شده مشکلات زیادی برای اهالی این روستا ایجاد شود 
از مسئولان برق و آب و فاضلاب منطقه تقاضا داریم که لااقل 

زمان قطع آب و برق را اعلام کنند. 
صفایی از روستای سیاه اسطلخ

گرانی لبنیات
گرانی لبنیات روزانه شده است و هیچ کس هم جوابگوی این 
گرانی ها نیست. لطفا مسئولان به فکر افراد کم درآمد جامعه 
و سالمندان باشند که باید حداقل لبنیات را در سبد مایحتاج 

خود خریداری کنند. 
جمالی از تهران

ثبت نام مدارس
چرا آموزش و پرورش یک هزینه ثابت را برای مدارس دولتی 
تعیین نمی کند؟ قرار بود مدارس دولتی پول نگیرند اما الان هر 
مدرسه مبلغ بالایی را برای ثبت نام از اولیا می گیرد. متأسفانه 
پول سرویس رفت و آمد و کلاس های جبرانی که سال پیش 
از ما گرفتند باتوجه به کنسل شدن هر دو مورد به خاطر شیوع 

کرونا هنوز پس داده نشده لطفا پیگیری کنید. 
اکبری از تهران 

تشکــر
از دست اندرکاران روزنامه وزین آرمان ملی به خاطر 
الو آرمان  انعکاس نقطه نظرات هموطنان در ستون 
سپاسگزاري مي کنم و امیدوارم مسئولان هم در پاسخگویي 

به مطالب مردم تلاش کنند. 
کاظمی از تهران

یــادداشــت

آرمان ملی-  وحید استرون: رعایت 
حجاب یکی از اصول اساسی دین مبین 
اسلام است و زنان محجبه ایرانی در 
طول تاریخ در راه حفظ حجاب چه 
ایثارها که نکرده اند، در دوره رضاخان 
حادثه مسجد گوهر شاد گویای ایثار 
برای حفظ  که  است  مردانی  و  زنان 
حجاب رشادت ها کردند اما متاسفانه 
در سال های اخیر با گسترش شبکه های 
ماهواره ای و فضای مجازی نامناسب 
سطح  در  بدحجابی  افزایش  شاهد 
جامعه هستیم و این مسئله در شهرهای 
مذهبی که زائرپذیر هستند باعث ایجاد 
حساسیت های به حق برای بسیاری از 

شهروندان شده است

 امضای تفاهمنامه بین 
ایران و کویت برای غبار

 رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست با مرجع صلاحیت دار عمومی 
محیط زیست دولت کویت دیدار 
کرد و یادداشت تفاهمی در زمینه 
مقابله با گرد و غبار بین طرفین امضا 
شد. علی سلاجقه در دیدار با مقامات 
عالیرتبه کویتی بر همکاری های 
منطقه ای برای مقابله با گرد و غبار و 
اجرایی شدن برنامه عمل منطقه ای 
تاکید کرد. از مهم ترین محورهای 
این همکاری می توان به برگزاری 
سمینارها، کنفرانس ها و جلسات 
مشترک، تبادل بازدید کارشناسان 
و دانشمندان در زمینه طوفان های 
گرد و غبار، تشکیل کارگروه ویژه 
تبادل  دانش،  اشتراک گذاری  و 
مدیریت،  زمینه  در  تجربیات 
سازگاری و مقابله با پدیده گرد و 
غبار و نیز استفاده از تجارب مراکز 
بین المللی موجود در زمینه هشدار 
و پیش بینی زودهنگام طوفان های 

گرد و غبار اشاره کرد. 

 6 میلیون ایرانی بیمه می شوند
ایسنا: مدیرعامل سازمان بیمه سلامت 
ایران درباره اقدامات این سازمان برای بیمه 
رایگان سه دهک پایین جامعه ارائه کرد و گفت: 
مصوبه اخیر مجلس حاکی از اختصاص ۶000 
میلیارد تومان اعتبار برای بیمه رایگان است که 
البته با وجود پیشرفت کار هنوز ریالی از این 
مبلغ به ما پرداخت نشده است. محمدمهدی 
ناصحی افزود: این اعتبار برای بیمه کردن ۶ 
میلیون نفر جمعیت است؛ البته از رقم مصوب 
هنوز حتی یک ریال هم به ما پرداخت نشده 
است. وی در مورد اتباع قانونی و مجاز در 
کشور، یک میلیون نفر می توانند تحت پوشش 
سازمان بیمه سلامت باشند که فعلا حدود 
۲00 هزار نفر را تحت پوشش داریم؛ برخی 
از اتباعِ مبتلا به بیماری های مزمن و آسیب 
پذیر حتی رایگان بیمه شده اند و خدماتی 
مانند دیالیز و... را رایگان دریافت می کنند. 

»پیروز« ۲ ماهه شد
آرمان ملی: معاون محیط  زیست طبیعی 
سازمان حفاظت محیط زیست، همزمان با 
دو ماهه شدن توله یوز سوم از افزایش وزن و 
پایدارتر شدن وضعیت او خبر داد. حسن اکبری 
به آخرین وضعیت توله یوز سوم اشاره کرد و 
گفت: از زمانی که کنسروها و پیش غذاهای 
مخصوص را شروع کرده ایم، وضعیت توله یوز 
بسیار بهتر شده  است. در حال  حاضر به تدریج 
پیش غذاها جای خود را به گوشت مرغ داده اند. 
کارکرد دستگاه گوارش و کاهش وزن شدید 
و فاصله ای که با وزن استاندارد داشته کمی 
بهتر شده است و وضعیت پایدارتری نسبت 

به گذشته دارد. 

 طرح های جدید
 مدارس غیردولتی

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
و مشارکت های مردمی از طرح های جدید 
درباره حقوق، بیمه و جذب معلمان در این 
مدارس خبر داد. احمد محمودزاده گفت: 
موضوعی که در حال پیگیری هستیم در قالب 
تغییر قانون تاسیس مدارس غیردولتی است 
که بخشی را با همکاری مجلس و نظر مثبت 
کمیسیون آموزش پیش می بریم. براساس 
این طرح ما تلاش می کنیم، وضعیت محاسبه 
پرداخت معلمان مدارس غیردولتی ۲۴ ساعت 
شوند. او تصریح کرد: کارکنانی که مطابق 
قانون کار حقوق می گیرند، ۴۴ ساعت در هفته 
کار می کنند تا حقوق کامل بگیرند. معلمان 
ابتدایی ما ۲۴ ساعت در هفته سرکار می روند 
که تقریبا نصف ۴۴ ساعت قانون کار است، پس 
حقوقی که می گیرند هم نصف است. حقوق 
کارگری در ازای ۴۴ ساعت کارکردن در هفته 
5 میلیون و ۶00 حقوق است و چون معلم ۲۴ 
ساعت در هفته کار می کند، نیمی از این مبلغ 
)5 میلیون و ۶00 حقوق کارگری( را دریافت 

می کند. بنابراین حقوقش ناچیز است. 

مهارت آموزی یک میلیون سرباز
آرمان ملی: فرمانده قرارگاه مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه ستاد کل نیروهای مسلح با 
اشاره به مهارت آموزی یک میلیون سرباز 
از اختصاص 5 هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای سربازان آموزش دیده خبر داد. سردار 
محمدجواد زاده کمند افزود: 700 هزار نفر 
موفق به اخذ مدرک شدند. 5 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات بانکی برای کارکنان وظیفه 
که در طول خدمت آموزش دیده و مهارت 
آموخته اند از ابتدای تیرماه سال ۱۴0۱ در 
نظر گرفته شده است. فرمانده قرارگاه مهارت 
آموزی سربازان گفت: آن چیزی که در نقشه 
راه مهارت آموزی پیش بینی شده، آن بود که 
در سال ۱۴0۱ پوشش کاملی در مهارت های 
عمومی و تخصصی داشته باشیم که به دلیل 
کرونا کمی از برنامه ها عقب ماندیم و در برنامه 
داریم که در سال ۱۴0۱ تمامی کارکنان 
وظیفه را تحت پوشش آموزش های مهارت 

آموزی قرار دهیم. 

تایید سلامت کنکور سراسری 
و  تحقیق  منتخب  هیات  ملی:  آرمان 
بررسی ابعاد برخی شبهات مطرح شده در 
آزمون سراسری سال ۱۴0۱ که به دستور 
رئیس جمهور تشکیل شده بود، اعلام کرد: 
سلامت کنکور سراسری سال ۱۴0۱ در تمامی 
رشته ها و گروه ها مورد تأیید قطعی است. در 
گزارش این هیات منتخب آمده است: پس از 
بررسی دقیق تمامی گزارشات و مستندات 
ارائه شده از سوی دستگاه های مذکور صحت 
برگزاری این آزمون در بخش های مختلف 
شامل طراحی سؤالات، چاپ، قرنطینه، توزیع 
و دیگر مراحل فرایند اجرایی، هیچ گونه شائبه 
و کمبودی نداشته و با توجه به اقدامات سازمان 
سنجش آموزش کشور و همکاری تمامی 
دستگاه های دست اندرکار در امر برگزاری 
این آزمون، سلامت کنکور سراسری سال 
۱۴0۱ در تمامی رشته ها و گروه ها مورد تأیید 
قطعی است. لازم است از تلاش های تمامی 
دستگاه های نظارتی و اجرایی به ویژه وزارت 
کشور، وزارت اطلاعات، نیروی انتظامی، 
وزارت نیرو، قوه قضائیه و ضابطان قضائی که 
در سلامتی برگزاری آزمون تلاش مجدانه ای 

داشته اند کمال تشکر را ابراز دارد. 

قانــون چــه می گویــد؟ قانــون چــه می گویــد؟ 
   یک حقوقدان: دادستان باید حافظ حقوق شهروندی باشد 

بسته اینترنتی رایگان 
برای سه دهک درآمدی

جمع  در  ارتباطات  وزیر   
خبرنگاران گفت: سه دهک درآمدی 
پایین جامعه که می توانند بروند 
یارانه  که  کسانی  و  کنند  چک 
۴00تومانی را عمده آنها مشمول 
می شوند به آدرسی گفتم مراجعه 
کنند و این بسته را برای خودشان 
فعال کنند. عیسی زارع پور در حاشیه 
هیات دولت گفت: مردم می توانند 
مراجعه کنند به درگاه ملی خدمات 
 my. gov. ir هوشمند به آدرس 
ثبت  را  تلفنی  شماره  یک  آنجا 
می کنند و روی آن شماره تلفن از هر 
اپراتوری باشند یک بسته اینترنت 
رایگان را ما برایشان فعال خواهیم 
کرد. وی در ادامه گفت: این بسته ها 
۴ ماهه است اما به صورت دائمی 
برقرار می شود هر چهار ماه یک بار 
می توانند استفاده کنند. وی در مورد 
کندی اینترنت گفت: اگر کندی 
هر جا مشاهده کردید با سامانه 
۱95 ما تماس بگیرند شبانه روزی 
هستند هم سایت شان است و ما 
حتما بررسی می کنیم اما کندی و 
کلی در این چند روز گذشته به خاطر 
قطعی های گسترده ای که دو سه 

شب داشتیم اتفاق افتاد. 

زمان دقیق اجرای 
رتبه بندی معلمان 

 وزیر آموزش و پرورش درباره 
زمان آغاز قانون رتبه بندی معلمان 
دولت  در  که  لایحه  این  گفت: 
گذشته گذشته مطرح شده، بسیار 
 ۱0 در  متأسفانه  و  بود  ضعیف 
سال گذشته اقدامی نشد تا اینکه 
در این دوره و در دولت سیزدهم 
پیگیری  و با آن موافقت شد و این 
یکی از دستاوردهای بزرگ آموزش 
و پرورش است. یوسف نوری افزود: 
حال دولت سیزدهم با قدرت تمام 
این کار را انجام داد و ایین نامه آن 
۱۲ تیرماه امسال به امضا معاون اول 
رسید. در ماده ۴ تبصره ۳ در دو روز 
گذشته شیوه نامه آن تهیه شده است 
و در نشستی این شیوه نامه نهایی و 
به استان ها برای اجرا ابلاغ می شود. 
اکنون هیات های ممیزی بر اساس 
قانون شکل گرفته که رتبه بندی 
وارد مرحله اجرایی اصلی در درون 
آموزش و پرورش می شود و شروع 

آن از ۳۱ شهریورماه اجرا می شود. 

 گزارش »آرمان ملی« از دستور دادستانی مشهد درباره ممنوع کردن ورود بانوان بدحجاب به اماکن عمومی 
 

شهردار تهران گفت: به دنبال این هستیم تا تهران 
را با صورت جدید و زیباتر از امروز بسازیم و بخشی از 
 این ساختن ناظر به کالبد شهر ما و شهرسازی است.

یوردانکا فنداکوا شهردار صوفیا )بلغارستان( عصر 
چهارشنبه ۱5 تیرماه در حاشیه همایش بین المللی 
فرصت های سرمایه گذاری شهر تهران که در برج میلاد 
برگزار شد با علیرضا زاکانی شهردار تهران دیدار و گفت 
و گو کرد.علیرضا زاکانی شهردار تهران در این دیدار 
در سخنانی با اشاره به این مطلب که صوفیا در کشور 
بلغارستان نقش پر رنگی دارند و بسیار خوشحالم که 
شهردار این شهر یک عنصر فرهنگی است، گفت: ۲ شهر 
تهران و صوفیا و ۲ ملت ایران و بلغارستان موضوعات 
زیادی دارند که می توانند به یکدیگر منتقل کنند.

زاکانی افزود: شهر تهران 70 هزار هکتار مساحت دارد 
و قدمت آن نیز بر اساس آثار باستانی پیدا شده نزدیک 
به 7 هزار سال و در کنار آن ۲۳7 سال پایتخت ایران 
است و نقش اثر گذاری بر روی شهرها و کشورهایی که 
با ایران و تهران پیوستگی دارند، دارد.وی با بیان این 
مطلب که به دنبال این هستیم تهران را با صورت جدید 
و زیباتر از امروز بسازیم و بخشی از این ساختن ناظر 
به کالبد شهر ما و شهرسازی است، یادآور شد: تهران 
۱۲ هزار هکتار بافت ناپایدار دارد که از این موضوع به 
عنوان یک فرصت در حال استفاده هستیم و چشم 
انداز ما این است که تمام شهر خود را به کارگاه تبدیل 
کنیم.شهردار تهران با تاکید بر این موضوع که برنامه 

دیگر تهران این است که ما اداره شهر را می خواهیم بر 
پایه مدیریت مردم قرار دهیم و این بزرگ ترین پروژه 
اجتماعی ما در شهر تهران است، بیان کرد: ساختن 
یک شهر و از طرفی زنده نگه داشتن و تلاش برای مولد 
کردن آن نیازمند حضور مردم است.زاکانی خاطرنشان 
کرد: ما در حال حرکت در مسیری هستیم که علاوه 
بر سیاست مردم در بخش فرهنگ، اقتصاد و اجتماع 
نیز حضور پر شور و پر رنگ داشته باشند تا با استفاده 
از این ظرفیت شهر را بازسازی کنیم. وی با اشاره به 
این موضوع که تهران دارای ۳5۳ محله است گفت: 
در مدیریت امروز شهری پایتخت ایران به دنبال این 
هستیم ۳5۳ محله در جهت رشد و پیشرفت با یکدیگر 
رقابت کنند.وی ادامه داد: زمانی که ما درباره آینده 
صحبت می کنیم از شهری می گوئیم که به کارگاه تبدیل 
می شود و ناظر به حوزه فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، 
خدماتی و آموزشی به یک مجموعه مولدی تبدیل 
 می شود که خود افراد در آن با هم رقابت می کنند.

شهردار تهران با بیان اینکه یکی از هویت های شهر 
تهران را هویت دانش بنیان قرار داده ایم زیرا بزرگ ترین 
دانشگاه های ایران در تهران است، ادامه داد: بالغ بر 
۶00 هزار نفر دانشجو در تهران داریم و ایجاد زمینه 
برای تبدیل دانش به عمل بر عهده شهرداری تهران 
است.زاکانی ادامه داد: حمل و نقل، ترافیک و آلودگی از 
مشکلات امروز تهران است که علت آلودگی هوا به دو 
دسته درون زا و برون زا تقسیم بندی می شود.زاکانی 

بیان کرد: برای آنکه بتوانیم چند مشکل بیان شده را با 
هم حل کنیم به نوسازی شهری توجه شده است که این 
نوسازی مبتنی بر شبکه حمل و نقل قرار گرفته است 
که در کنار حل مشکل مسکن، مشکل حمل و نقل و 
ترافیک نیز حل شود تا با استفاده از ساخت مبتنی بر 
دانش روز آلودگی هوای درون زا خود را حل کنیم.وی 
ادامه داد: از مرکز بین الملل شهرداری می خواهم تفاهم 
نامه همکاری دو جانبه ای تنظیم کند تا پایه همکاری 
بهتر و بالاتری قرار بگیرد و ما برای ملت بلغارستان و 
شهردار صوفیا آرزوی موفقیت داریم.یوردانکا فنداکوا 
شهردار صوفیا )پایتخت بلغارستان( نیز در سخنانی 
با اشاره به این موضوع که خوشحال می شویم پیرامون 
موضوعات شهری و شهرسازی از تجربیات استفاده 
کنیم گفت: به دلیل داشتن چنین ایده ای در شهر تهران 
تبریک می گویم زیرا تمامی این اقدام ها برای مردم 
انجام می شود و خیلی مهم است که مردم در انجام کارها 
مشارکت کنند.وی بیان کرد: ترافیک، آلودگی هوا و 
مدیریت پسماند موضوعات مهمی است اما از آن مهم تر 
نوع و نحوه مشارکت مردم در این زمینه ها است.فنداکوا 
با اشاره به برگزاری نمایشگاه بین المللی فرصت های 
سرمایه گذاری در تهران ادامه داد: برگزاری این همایش 
بسیار مهم است زیرا سرمایه گذاری را در شهر نمی توان 
نادیده گرفت و ما امروز به دنبال سرمایه گذاری سبز )در 
حوزه مصرف انرژی( هستیم.وی افزود: هدف اصلی طرح 
سرمایه گذاری سبز حفظ محیط زیست و جلوگیری از 
آلودگی هواست و در سال های اخیر به پیشرفت بسیار 
جدی در زمینه آلودگی هوا دست یافتیم.شهردار 
صوفیا ادامه داد: پیشنهاد من این است موزه تهران با 

موزه صوفیا با یکدیگر همکاری مشترک داشته باشند.

شهردار تهران: 

تهران را جدیدتر و زیباتر بسازیم

همه تابع قانون هستیم

اخیرا دستورالعملی در شهرمشهد مبنی بر خدمات ندادن 
به زنان بد حجاب یا بی حجاب  در ادارات و خدمات شهری 
مانند بانک ها، مترو و.... صادر شده که بدون تردید این اقدام 
یک قانونگذاری از سوی افراد غیر مسئول است. ما در کشور 
قانون اساسی داریم و دستورالعمل ها و بخشنامه  ها باید مطابق 
با قانون کشور باشد و سوی ادارات و سازمان ها اعمال شود. اگر 
برخورد با بی حجابی یا بدحجابی در قانون وجود دارد که حتما 
دارد، یک فرد یا یک نهاد نمی تواند چنین تصمیمی را بگیرد 
و این خلاف صریح قانون است. در کشور ما اینگونه نبوده و 
نیست که هر فرد یا مسئولی دلش می خواهد یک قانون وضع 
کند و آن را اجرایی نماید، همه ما تابع قانون هستیم، ولی اگر 
فردی از این امر تخطی کند نمی توان آن را پذیرفت. این امر 
نقض حقوق شهروندی است و تبعیت از قانون و اجرای آن در 
کشور برای همه لازم الاجراست. اگر نقصی در قانون وجود دارد 
و پیشنهادی در این رابطه دارند، باید بنشینیم و حقوقدانان و 
نمایندگان آن را اصلاح نمایند ودر مراجع ذیربط آن قانون 
اصلاح شود، نه اینکه با دستورالعمل ها یا نامه هایی، قانون جدید 
ایجاد شود که اجرای آن باعث تضیع حقوق شهروندی  شود. 
این اتفاق نه تنها در ایران، بلکه در هیچ کجای دنیا پذیرفتنی 
نیست. هر بی قانونی و هرگونه نقض قانون، نقصان را در جامعه 
ایجاد می کند. مسئولان مربوطه باید حافظ حقوق شهروندی 
باشند و نباید اجازه دهند، چنین رفتار سلیقه ای صورت بگیرد.

فریده غیرت 
حقوقدان و فعال حقوق زنان 


